
Karel Pokorný: Krajané v Německu a bilaterální vztahy

Německá spolková republika je, jak je téměř každému známo, bezprostředním sousedem České
republiky, máme s ní nejdelší hranici a naše hospodářské vztahy jsou těsné, podle některých
názorů až moc, protože je i naším největším obchodním a exportním partnerem se všemi
výhodami a nevýhodami. Naše politické vztahy byly v minulosti často problematické, v současnosti
problematické nejsou. Je ale i tak dobré si tohoto našeho souseda občas prohlédnout a pokusit se
odhadnout a analyzovat jeho další ekonomický i politický vývoj právě proto, že jsme na něm
poměrně silně závislí a měli bychom být schopni na všechny jeho aspekty adekvátně reagovat.
Každopádně bychom měli Spolkové republice věnovat více pozornosti než třeba bolivijskému
školství, které je sice také důležité, ale i přesto… 

V tom poznávání Spolkové republiky by mohli určitou roli sehrát i Češi, kteří ve Spolkové republice
vedou normální občanský život. Jejich úhel pohledu a jejich zkušenosti jsou přece jenom trochu
jiné, než pohled všech těch profesionálních zahraničních korespondentů a dopisovatelů, jakož i
všech těch politologů a analytiků bůhví čeho, kteří svými moudry zaplňují česká media, jejichž
zpravodajství často jen kloužou po povrchu, nebo jen papouškují oficiální stanoviska a názory
jakýchsi prominentů, jejichž představy o aktuálním dění v zemi jsou často také značně zkreslené.
Zdrojem dobrých informací nejsou ani různé (často používané) statistiky, protože jak mnoho z nás
ví, nemůžeme věřit žádné statistice, kterou jsme sami nezfalšovali.

Existují samozřejmě i výjimky, třeba výrok jednoho českého generála, že minulá spolková
ministryně obrany zlikvidovala Bundeswehr úspěšněji než svého času maršál Žukov Wehrmacht,
byl nejpřesnější analýzou obranyschopnosti země, kterou jsem kdy slyšel. V žádném případě si
nedovoluji tvrdit, že jednotlivé krajanské názory jsou absolutně použitelné, i tato společnost je
charakterizovaná širokým spektrem názorů na dění ve Spolkové republice, ale právě toto názorové
spektrum může mít pro šikovného analytika – i takoví prý existují – již použitelný informační
potenciál a informace jsou v dnešním světě údajně rozhodujícím faktorem ať již pro cokoliv. Takže
by možná nebylo na škodu, kdyby třeba diplomatičtí zástupci pověření politikou si krajany ve svém
okolí občas poslechli, třeba formou tematického setkání a možná že by i legislativní zástupci mohli
obnovit i občasná setkávání s krajany. To vše už proto, že se současné Německo nachází tak trošku
na rozcestí.

Končí éra paní Merkel, která předává zemi v ne příliš dobrém stavu, nepřehlédnutelná je
určitá letargie, symbolizovaná třeba diletantským po stupem při stavbě berlínského letiště.
Výsledek voleb, které právě proběhly – tedy pokud proti němu nebude kvůli berlínskému,
banánovou republiku připomínajícímu trapasu vznesena nějaká ta žaloba – nevěští nic dobrého. 

V současné situaci jsou z mého hlediska pro Českou republiku relevantní dva aspekty budoucí
německé politiky: Tím prvním je původně nesmyslná a dnes neexistující německá energetická
politika, což pravděpodobně povede již v blízké budoucnosti k silným k nákupům energie v
zahraničí, což by mohlo způsobit neúnosné zdražení a nedostatek energie v České republice se
všemi hospodářskými důsledky. Aspektem druhým je pak zcela chaotická politika vůči migraci, o
jejíž důsledky se budoucí spolková vláda pokusí podělit se zeměmi střední a východní Evropy, a to
nátlakem, který bude mnohem silnější než dosud.


